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Foglalkozásegészségügyi törvényre várva
Hazánkban, a dolgozók

egészségügyi ellátását érdem-
ben az 1970-es évek második
felében szabályozJák.

Az akkori priotudsoknak
megfelelően a nagy- és közép-
üzemek anyagi tehervállalá-
sóval - az ott dolgozók ma-
gasszitúŰ gyógy(ló - megelőző
ellátására üzemi rendelőinti-
zetek jöttek létre - fe/vállalva
bizonyos s1Jlkrendelői és lakó-
területi feladatokat is.

Városunkban az Inotai Alu-
miniumiohá, a Péti Nitro-
génművek és a Várpalotai Szén-
bányák szereltek fel jó szí~vo-
nalú üzemi rendelőket.

A Bányarendelőben műkö-

dött sokáig és még jelenlegi is a
megye egyetlen súlyfürdője.

Ezen rendelők fenntartása
került most végleg veszélybe.

Mennél több támogatást adtak
az üzemek a rendelő fenntartásá-
hoz, most annál több hiányzik,
hogy állami költségvetésből, vagy

helyi önkormányzati pénzből e
rendelőket fenntartsuk.

Az állam egyre inkább kivo-
nul az egészségügyi ellátásból,
sem a finanszírozásban, sem az
ellátást koordináló szerepben
nem hajlandó részt vállalni.

Az üzemegészségügy fenn-
tartása hármas feladat kell hogy
legyen. Munkáltatói és munka-
vállalói érdeken felül az állami
érdek IS tettenérhető. Nem
mindegy, hogy a dolgozók
munkaalkalmassági elbírálása,
szúrővizsgálata milyen színvo-

nalon és mennyi idő alatt törté-
nik meg. Jól müködő piacgaz-
daságban az idő pénz.

A rendszerváltással egyidejű-
leg az iparban és a mezőgazda-
ságban is megindult a hagyo-
mányos szerkezet felbomlása. A
nagy- és középüzemekből BT-k,
RT-k, KFT-k alakultak, egyré-
szük szanálás alatt áll.

A várpalotai szénbányászat
is végéhez közeledik.

A Genfi Üzemegészségügyi
Egyezmény (ILO 1985) kimondja,
hogy minden munkálJató minden
dolgozója számára üzemegészség-
ügyi ellátást biztosítani kikeles. Eh-
hez az egyezményhez Magyaror-
szág is csatlakozott 1988-ban.

Az új Foglalkozásegészségü-
gyi törvény azóta sem született

meg. Az üzemi rendelők fenn-
tartásáról a régi üzemek egyré-
sze már nem képes gondoskod-
ni, a szétszórt sok apró munkál-
tató még kevésbé.

Ahhoz, hogy e társadalmi-
gazdasági mélypontról egyszer el-
kerüljünk, egészséges munkaké-
pes, munkakörére mindenben al-
kalmas dolgozókra van szükség.

Nagy érdeklődéssei várjuk
az Országgyűlés elé kerülő
munkavédelernről szóló tör-
vényt, és reméljük, hogy hama-
rosan odakerül a Foglalkozáse-
gészségügyi törvény is.

Reméljük, elóbb hatályba
lépnek, mint az üzemegészség-
ügy végleg tönkremegy.

Dr. Szabó Gyula

Középiskolák nélkül ..?
Aki egy kicsit is odafigyel

városunk életére, az tudja,
hogy az okatási intézmények
fenntartására a központi költ-
ségvetésből adott minden száz
forint mellé a városnak oda
kell tenni még további 20-30-
50, vagy akár 200 forintot.
Másképpen az óvodák, iskolák
működni nem képesek. 1991
legelején a frissen megalakuló
önkormányzat látva ezt és az
50-60 millióra becsült költség-
vetési hiányt úgy gondolta,
hogy 1994 végéig "kölcsön"
adjaa középfokú iskoláita me-
gyének, Bízva abban, hogy a
megyejobb lehetji!.~gekkelren-
delkezik és az iskolákatjobb el-
látási szimre tudja emelni.

A szerződés lejárta közeledik,
és az új oktatási törvény is nyilat-
kozatra kötelez. így a szeptember
30-i ülésen ismét terítékre került
a három intézmény sorsa, a gim-
náziumé, a szakközépiskola és
szakrnunkásképzóé, valamint a 8-
as számú általános iskola és spe-
ciális szakiskoláé.

Az előzményekhez hozzátar-
tozik az is, hogy az ülést meg-
előző hónapban a megye ezek-
ben az iskolákban mintegy

20%-os béremelést hajtott vég-
re. Csak gyanítani lehet, hogy
az intézkedésnek olyan célja is
lehet, hogy az ott dolgozókat
arra az álláspontra ösztönözze,
jobb kezekben vannak a megyé-
nél. A város biztosan nem tudott
volna bért emelni nem három,
de egy iskolájában sem.

Sokat hallani mostanában
kormánykörökból, hogy a me-
gyék szerepét növelni kellene.
Vissza kellene állítani az elosz-
tó és felügyeló megyét. Ebben a
törekvésben jó indok lehet az is,
hogy lám a megyének máris mi-
lyen fontos szerepe van, hiszen
milyen sok intézményt adnak át
a helyi önkormányzatok.

Visszatérve az iskolák ügyé-
re, mindhárom intézmény dol-
gozóinak többsége a megyéhez
tartozás mellett voksolt. A kép-
viseló-testület látva az iskolák
támogatási igényét (70-80 mil-
lió forint), és ismerve a dolgo-
zók álláspontját úgy döntött,
hogy mindhárom iskolát tulaj-
donba is átadja a megyének.

Az átadás mellett voksoló
képviselők megfogalmazták azt,
hogy az iskolák a városban ma-
radnak, városi szükségletet lát-
nak el, és ha lesz pénze a város-

nak, támogatni is tudja óket.
Néhány képviselő - velem
együtt - azon az állásponton
volt (és van), hogya gimnázi-
um és a 8-as iskola alapképzést
folytat, döntóen az önkormány-
zat kötelező feladatát látja el,
így indokolt, hogy a városhoz
tartozzon, ne adjuk át. A szak-
középiskola és szakmunkáskép-
ző nagyobb terület szakember
szükségletére képez, így átadása
indokolt lehet. A pénz döntött.

Alig telt el egy hét a döntés
után, amikor a képviselők kézhez
kapták a megyei önkormányzat
levelét, amely a megyei közgyü-
lés határozatát tartalmazza. Ebből
egy részlet " ... a megyei és váro-
si feladatokat egyaránt ellátó me-
gyei oktatási és közművelódési
intézmények költségvetési támo-
gatását az ellátott feladatokkal
arányosan meg kell osztani."

Hogyan szavaztak volna az
átadás mellett voksoló képvise-
lók, ha ismerik a megyei köz-
gyűlés döntését? Nem volt ele-
ve várható, hogy ame gye pénzt
fog kapni az itt múködtetett is-
kolái támogatására? Megijedtek
a két alapfeladatot ellátó saját
tulajdonú iskola 20-25 milliós
költségvetési támogatásától. A

megyei döntés arról szól, hogy
1994-ben adnunk kell 15-18
millió támogatást a nem saját is-
koláknak, ha azt akarjuk, hogy
az itt tanuló gyermekeink képzé-
si színvonala megfelelő legyen.
A különbség néhány milliá, és
nincs beleszólása a városnak.
hogy mi történik ezekben ~2 is-
kolákban. Ezt a pénzt a megyé-
hez hasonlóan mi is elkérhettük
volna a környező községekból
bejáró tanulók után az érintett
önkormányzatoktóI. '

Rosszul van megoldva a tá-
mogatási rendszer egésze. Várpa-
lota fiataljai legalább 50 külön-
böző önkormányzat általfenntar-
tott iskolában tanulnak. Ezek
mindegyike kiegészíti az iskolai
oktatásra adott állami támogatást,
és benyújthatná a számlát a vá-
rosnak. Ugyanezt a számlát Vár-
palota is legalább ugyanennyi ön-
kormányzatnak nyújthatná be.
Nem lehetne a békesség megőrzé-
se miatt az iskolák központi ellá-
tását nemcsak részben, hanem
egészében megoldani? A helyi ki-
egészítő támogatáshoz szükséges
pénz ugyanabból a központi
kasszából jön, mint a fenntartá-
hoz adott pénz.

Törzsök Károly


